

О ЗНАЧЕНИИ СТАДИИ ВОЗБУЖДЕНИЯ УГОЛОВНОГО ДЕЛА В РОССИЙСКОМ УГОЛОВНОМ ПРОЦЕССЕ

Аристархов Алексей Леонидович,
ведущий научный сотрудник Научно-исследовательского института
Университета прокуратуры Российской Федерации,
кандидат юридических наук
alaris700@mail.ru

В статье проанализировано значение и особенности стадии возбуждения уголовного дела по УПК РСФСР 1960 г. и УПК РФ. Положения о начальном этапе российского уголовного процесса соотнесены с досудебным производством уголовного процесса Республики Казахстан. Автор делает вывод о том, что первоначальная стадия не противоречит принципу, предусмотренному ст. 15 УПК РФ. В силу данного вывода в статье приводится собственное видение конструкции стадии возбуждения уголовного дела, в которой необходимость отказа в возбуждении уголовного дела является неотъемлемой.

Ключевые слова: стадия возбуждения уголовного дела, проверка сообщений о преступлениях, следственные действия в стадии возбуждения уголовного дела, принцип состязательности сторон, стороны.

ON THE SIGNIFICANCE OF THE STAGE OF INITIATION OF CRIMINAL CASE IN THE RUSSIAN CRIMINAL PROCESS

Aristarkhov Aleksey L.
Leading Research Scientist of the Research Institute
of the University of Prosecutor's Office of the Russian Federation
PhD (Law)

The article analyzes the significance and peculiarities of a stage of excitation of criminal case under the Criminal Procedure Code 1960 and the criminal procedure code of the Russian Federation. Provisions on the initial stage of the Russian criminal process are correlated with the pre-trial proceedings of the criminal process of the Republic of Kazakhstan. The author concludes that the initial stage does not contradict the principle provided by article 15 of the code of criminal procedure. By virtue of this conclusion, the article provides its own vision of the design of the stage of initiation of criminal proceedings, in which the need to refuse to initiate criminal proceedings is integral.

Keywords: stage of initiation of criminal proceedings, verification of reports of crimes, investigative actions in the stage of initiation of criminal proceedings, the principle of adversarial parties, parties.